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28. 5. 2023 – Duch svatý 
1. čtení: Gn 1, 1-2 
 
Píseň: NEZ585 – Přijď již, přijď Duchu stvořiteli 

 
Základ kázání: J 14, 15-31 
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

s Božím Duchem – Duchem svatým – mívají protestanti obvykle 
problém. Buď přítomnou, osobní Boží moc považují za nepodstatnou, 
nadbytečnou a zbytečnou – ale proč ho tedy křesťané i židé zdůrazňují 
tisíciletí? A nebo je všechno jen o Duchu svatém. Tak je z něj nástroj 
zaštiťující vlastní pocity a představy magickou aurou duchařství. 

V evangelické tradici převládá postoj první. Není obtížné potkat i 
faráře, kteří nad Duchem svatým mávají rukou. Nebo ho mají za něco 
nadbytečného, přežitého. A stejně i laici. 

A církev podle toho nevyhnutelně vypadá. 
Protože Duch svatý je přítomná Boží moc. Je Boží přítomností 

samotnou. Je působením Boží lásky a milosti, soudu a naděje. Je 
zpřítomněním Božím. A pokud je taková skutečnost členům církve 
profesionálním i laikům vlastně jedno, nemůže taková křesťanská 
církev fungovat. Protože je jí jedno přímé Boží působení i Boží 
přítomnost. 

Což je o to důležitější, že Duch svatý je moc, síla, působení osobní. 
A tak osobité. Nejde o neurčitou, neosobní sílu jako je gravitace, 
ekonomika, strach, hlad nebo elektřina. Možná tím spíš je evangelíkům 
spíše jedno – protože takovou moc a sílu nemáme a nemůžeme mít 
vůbec nijak pod kontrolou. Ani jí nemůžeme pořádně rozumět. A 
evangelické tradice zdůrazňuje právě porozumění, pochopení – ne 
hlavně pocity, dojmy, vágní fráze nebo obřady. 

Jenže Duch svatý je hned druhou postavou a osobností, s níž se 
v Bibli setkáme. To vypadá na dost podstatnou postavu a osobu! 

Podobné zvěstuje také evangelium podle Jana: Až Kristus, druhá 
osoba Trojice, odejde, někoho nám přeci jen z Božího království pošle. 
Také jako „náhradu“ za sebe. Ducha svatého, Ducha Božího. Boží osobní 
a osobitou moc. Učitele. Pravdu. Utěšitele. Přímluvce. Lásku. Poznání. 
Připomínatele. Pokoj. Pohyb. Hybatele. Život. Dech. 
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Tak byl Duch svatý zřejmě o velepodstatný také pro Krista. Také 
pro ranou Církev. Také pro celou Trojici. 

Snad opět logicky: Stvoření nebe a země bylo sice krásné, ale šlo 
jen o hrubou matérii, hmotu. Tak o chaos, pustotu, prázdnotu, 
nesličnost, beztvarost. Protože bez Ducha Božího je jen chaos, pustota, 
prázdnota, nesličnost, beztvarost, propast a temnota. Nakonec jako ve 
většině vesmírného prostoru. 

Ale také v církvích. Stejně v hnutích politických. Nebo v jakýchkoli 
dalších lidských skupinách. Partnery a rodinou počínaje, přes instituce a 
veřejný prostor, až po vztahy mezi národy. Bez Božího Ducha stále 
znovu nastupuje chaos. Zmatek. A proto pustota a prázdnota – absence 
vztahů. Nebo hůř, právě ona temná propast – a tak sice přítomnost 
vztahů, ale negativních. Tedy vztahů ničivých. Škodlivých. Využívajících. 
Zneužívajících. Znásilňujících. Zabíjejících. Žijících na úkor ostatních. 

Jak tomu také bylo na Kristově kříži. Krátce po onom janovském 
zaslíbení Přímluvce a Utěšitele. Také proto se v evangelijních podáních 
opakovaně objevuje temnota ve chvíli Kristovy smrti. Také proto lidé od 
kříže odcházejí a bijí se v prsa – nebo rovnou plni strachu. Protože to 
vypadalo, že Boží přítomnost byla fuč. Žádný Bůh Otec. Žádný Bůh Syn. 
Žádný Boží Duch. Zbyli jen lidé uprostřed chaotické hmoty pustého 
vesmíru. Uprostřed pustoty ukřižování Božího Syna. V ohyzdnosti a 
beztvarosti pradávné propasti, které všechno požírá jako entropie. 

Bez Boží živé a osobní přítomnosti totiž není nic, i kdyby byl celý 
vesmír. Protože by byl bezcenný, nesmyslný, zbytečný. Nebo dokonce 
hůř: Prostoupený zlem, utrpením, svévolí, sebestředností, smrtí, 
rozkladem a rozpadem. Protože chaosem. Protože absencí Božího 
působení, lásky, dechu a slova. 

Proto je tak důležitá osobní Boží moc. Také proto, že se jí prostě 
musíme otevřít a podřídit – jako jiné příkladné osobě. Nestačí o Ducha 
prosit, jak to zejména charismatické církve rády dělají. Je nutné vzít 
vážně jeho povahu a charakter. Že si vane, kudy chce. Že se nám nebude 
nutit. Že když ho zaměníme za něčí pocity, dojmy a přání, tak si prostě 
odvane jinam. I se svým základním průvodním jevem, jímž je právě 
dech, a tak život. 

A tak je nutné ho vzít vážně, že se pro nás Přímluvce, Utěšitel, 
Učitel namáhá. Vykonává práci. A tak není působení Ducha svatého bez 
vlastní námahy Ducha i člověka, který by Boží moc v životě vlastně 
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nakonec vždycky docela rád. Proto je v tom oddílu o Paraklétovi 
neustále opakována láska. Protože každý chce být milován. 

Láska je totiž podstatou Boží. Tak i Ducha svatého. A nelze někoho 
milovat, a nenamáhat se pro jeho dobro. Neriskovat a nedávat se všanc. 
Jak to dokládá opak: Pro ty, které nemilujeme, uděláme vynucené 
nezbytné minimum. Jímž je, pro většinu lidí, naprosté nic. Natožpak 
abychom pro ně cokoli byť riskovali.  

Proto je Duch Boží tak zásadní: Kde není Duch svatý, tam není 

láska. Tam není život. Ani dobrá budoucnost. I kdyby se ještě přežívalo. 
Jak v Církvi. Tak v rodinách. I v práci. Všude. 

A stejně je tomu s každou situací, prostorem a vztahem, kde se 
člověk nenamáhá s vlastní podřízenosti Duchu svatému: Láska tam 
prostě není. A tak tam není vlastní oběť. Žádná služba. Ani péče. A tak 
žádné dobro. Hodnotná budoucnost. Smysl ani důvod čehokoli. Zato 
spousta chaosu, zmatku, nesličnosti, pustoty a prázdnoty. Což se vše 
snadno skrývá pod pokličkou „náhody.“ 

Tak jen skrze Ducha svatého je možné poznávat pravdu. O sobě 
samém. O světě. Protože pravdu Boží. Protože osobní přítomnost a 
působení všemohoucího a milujícího Hospodina je pravdou světa. Proti 
které nezmohl a nemůže nic ani vládce tohoto světa. I kdyby „nakrásně“ 
zabil Božího Syna. 

Také proto, že Boží Syn se Božímu Duchu, a tak dechu, vanutí i 
slovu, plně podřídil. A tak šel dobrovolně na smrt. Dobrovolně se vtělil o 
Vánocích. A svým životem sloužil dobru ostatních. 

Protože stejná „náboženská rovnice“ funguje také obráceně: 
Všude, kde se lidé namáhají s upřímnou a nezištnou láskou, a tak se 
službou a péčí a obětí, tam je Duch svatý. A tak dobrá budoucnost. Často 
už přítomnost. Všude, kde se někdo namáhá pro skutečné dobro někoho 
jiného, tam je Duch Boží. A tak pokoj, řád, láska, pravda, nezištnost. 
Život. Výhled a perspektiva. Smysl a hodnota. Možnost věčnosti. 

Proto každý člověk touží být milován. A proto, vlastně, každý 
člověk touží po Boží přítomnosti, moci, působení. A tak, aniž by si to 
většina lidí uvědomovala, touží všichni lidé po Duchu jiném, než 
vlastním. Po jiném Duchu, než je duch světa a neosobních sil a matérie. 
Nebo druhých lidí. 

Protože po Duchu Božím, po Duchu svatém. Tak svatém, že úplně 
jiném, protože osobním a Božím. 
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Tak proč jsou i ty evangelické písně o Duchu svatém tak strašlivě 
pasivní? Dej, přijď, rozlej se, zavítej, rozmnožuj, braň, posilň, probuď, 
zavěj, zažeň a tak dále. Copak Ježíš svůj slib, že pošle Ducha, ještě není 
splněn? Duch svatý ještě nesestoupil? Nepůsobí? 

A nebo jde o další vychytralý lidský blud a pověru? Protože 
v takových formulacích je vše na Duchu, a tak na Bohu. A my se jen 
vezeme. My se nemusíme namáhat. Obětovat. Sloužit. Podřizovat. 
Směrovat podle vanutí Ducha. „Holt zrovna Duch svatý nepůsobil!“ 

Jenže Duch svatý je třetí osobou Trojice. A tak je stejně 
všemohoucí, všudypřítomný a vševědoucí jako Otec a Syn. Vždyť jsou si 
rovni v moci i bytí! Takže i Duch svatý vane a působí všude a pořád. Tak 
se ukazuje, jak hluboce je v člověku zažrán hřích: Ať to udělá někdo jiný. 
Až zavane Duch. 

 „Jen“ Duch Boží člověka vlastně vůbec nezajímá. Ačkoli jeho plody 
a působení chce každý tak strašně moc. Protože v podstatě vždy 
přichází Boží působení s úplně jinými hodnotami, systémy, důvody, cíly 
a obsahy, než by člověk rád. Ačkoli je i v Duchu svatém Bůh přítomen 
trvale a vždy a všude. Proto je vždy a všude možná láska. Lepší zítřek i 
daleká budoucnost. I uprostřed nejstrašlivějších situací a dějinných i 
osobních období. 

Ale jen když člověk svou vlastní aktivní námahou ztiší všechno „to 
své.“ A bude se učit Duchu svatému. A bude se namáhat směrem a 
k cílům, ke kterým vane Boží Duch. Stále znovu nepřirozeným, 
nenormálním – protože věčným a dobrým pro všechny. 

Protože Bůh už svou část dávno a mnohokrát a plně splnil. Už 
dávno je řada na člověku, jestli dá na Ducha svatého. Nebo na svého 
ducha. Nebo na záplavu jiných duchů, sil, tahů a tlaků, které nepřestávají 
působit. Včetně ducha sebespokojenosti, únavy, sebestřednosti, 
úkolování ostatních, vymýšlení a vyrábění práce pro ostatní. Na ducha 
zla a bolesti. Na ducha chudáčkovství nebo velikášství. Nebo na mnohé a 
mnohé jiné. 

Kteří jsou lákavější. Ale také proto nesahají Duchu Božímu ani po 
kotníky. 

Amen. 
 
Píseň: NEZ578 – Studně nepřevážená 


